

НОИН=УЛА СКВОЗЬ СТОЛЕТИЕ

NOIN=ULA THROUGH THE CENTURY

Международный научный семинар, посвященный 100-летию
с начала работы Монголо-Тибетской экспедиции
под руководством Петра Кузьмича Козлова

“Noin-Ula through the century”, dedicated to the 100th
anniversary of the start of the Mongolian-Tibetan
expedition by Pyotr K. Kozlov



CHINGGIS KHAAN
NATIONAL MUSEUM



СОЁЛЫН ЯАМ

ГОСУДАРСТВЕННЫЙ
ЭРМИТАЖ
The State Hermitage Museum

При поддержке Фонда
«История Отечества»



РОССИЙСКИЙ ФОНД
ФУНДАМЕНТАЛЬНЫХ
ИССЛЕДОВАНИЙ

П Р О Г Р А М М А

17 NOVEMBER 2023
НОЯБРЯ
Saint Petersburg

ИНСТИТУТ ИСТОРИИ МАТЕРИАЛЬНОЙ КУЛЬТУРЫ РАН
INSTITUTE FOR THE HISTORY OF MATERIAL CULTURE,
RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES

МИНИСТЕРСТВО КУЛЬТУРЫ МОНГОЛИИ
MINISTRY OF CULTURE OF MONGOLIA

МУЗЕЙ «ЧИНГИС ХАН»
CHINGGIS KHAAN NATIONAL MUSEUM

ГОСУДАРСТВЕННЫЙ ЭРМИТАЖ
THE STATE HERMITAGE MUSEUM

ФОНД «ИСТОРИЯ ОТЕЧЕСТВА»
“HISTORY OF MOTHERLAND” FUND

РОССИЙСКИЙ ФОНД ФУНДАМЕНТАЛЬНЫХ ИССЛЕДОВАНИЙ
RUSSIAN FOUNDATION FOR BASIC RESEARCH



МЕЖДУНАРОДНЫЙ НАУЧНЫЙ СЕМИНАР «НОИН-УЛА СКВОЗЬ СТОЛЕТИЕ»,
ПОСВЯЩЕННЫЙ 100-ЛЕТИЮ С НАЧАЛА РАБОТЫ МОНГОЛО-ТИБЕТСКОЙ
ЭКСПЕДИЦИИ ПОД РУКОВОДСТВОМ ПЕТРА КУЗЬМИЧА КОЗЛОВА

INTERNATIONAL SEMINAR “NOIN-ULA THROUGH THE CENTURY”,
DEDICATED TO THE 100TH ANNIVERSARY OF THE START OF THE MONGOL-TIBETAN
EXPEDITION UNDER THE LEADERSHIP OF PYOTR KUZMICH KOZLOV

17 ноября 2023 года, г. Санкт-Петербург

November 17, 2023, St. Petersburg

Адрес: Институт истории материальной культуры РАН (Дворцовая наб., 18)
Address: History of Material Culture of the RAS (18 Dvortsovaya Emb.)

9.30–10.00 2 этаж, Отдел археологии Центральной Азии и Кавказа, каб. 202
2nd floor Department of Archaeology of Central Asia and Caucasus,
room 202

РЕГИСТРАЦИЯ УЧАСТНИКОВ / REGISTRATION OF PARTICIPANTS

10.00–10.30 2 этаж, Дубовый зал / 2nd floor, Oak Hall

ПРИВЕТСТВЕННЫЕ СЛОВА (регламент: 5–7 минут)
GREETINGS TO THE PARTICIPANTS OF THE SEMINAR
(time limit: 5–7 minutes)

Министр культуры Монголии **Номин Чинбатын**
Minister of Culture of Mongolia **Nomin Chinbatyn**

Директор ИИМК РАН, д. и. н.,
проф. РАН **Андрей Владимирович Поляков**
Director of IHMC RAS, Dr. of Hist. Sci., Prof. of RAS **Andrey V. Polyakov**

Директор ИИАЭ ДВО РАН, д. и. н., академик РАН,
проф. **Николай Николаевич Крадин**
Director of IHAЕ FEB RAS, Dr. of Hist. Sci., Acad. of RAS,
Prof. **Nikolay N. Kradin**

Директор музея «Чингис хан» (Монголия),
академик МАН **Сампилдондов Чулуун**
Director of the Chinggis Khan Museum,
academician of MAS **Sampildondov Chuluun**

Член-корр. РАН, д. и. н. **Наталья Викторовна Полосьмак**
(ИАЭТ СО РАН, Россия)
Chief Researcher of IAET SB RAS, Dr. of Hist. Sci.,
Corr. Member of RAS **Natalia V. Polosmak**

Директор Института археологии АНМ, PhD, проф. **Гэлэгдорж Эрэгзэн**
Director of the Institute of Archaeology of MAS, PhD,
Prof. **Gelegdorj Eregzen**

Руководитель международной экспедиции 2023 г. в Монголии
Георгий Квентинович Рыков

Head of the international expedition 2023 in Mongolia **Georgy K. Rykov**

10.30–13.10 УТРЕННЕЕ ЗАСЕДАНИЕ (регламент: 20 минут)
MORNING SESSION (time limit: 20 minutes)

**ПЕТР КУЗЬМИЧ КОЗЛОВ И НОИН-УЛИНСКАЯ КОЛЛЕКЦИЯ
НА СТРАНИЦАХ ИСТОРИИ**

**PYOTR K. KOZLOV AND THE NOIN-ULA COLLECTION
ON THE PAGES OF HISTORY**

Председатель: Мария Владимировна Медведева
Chairman: Maria V. Medvedeva

Секретарь: Вера Михайловна Лурье
Secretary: Vera M. Lurie

10.30–10.50 **Мария Владимировна Медведева** (к. и. н., с. н. с., зав. НА ИИМК РАН),
Насан-Очир Эрдэнэ-Очир (к. и. н., уч. сек. ИА АНМ),
Наталья Александровна Сутягина (к. и. н., н. с. ОБ Государственного Эрмитажа), **Дарья Андреевна Кукина** (м. н. с. ИИМК РАН).
Презентация монографии «Неизданный каталог Ноин-Улы»

Maria V. Medvedeva (PhD, senior researcher, head of the Scientific archive of the IHMC RAS), **Nasan-Ochir Erdene-Ochir** (PhD, academic secretary of Institute of Archaeology of MAS),
Natalia A. Sutiagina (PhD, researcher of Oriental Department of the State Hermitage Museum), **Daria A. Kukina** (junior researcher of the IHMC RAS).

The unpublished catalogue of the Noin-Ula collection:
From past to present

10.50–11.10 **Сампилдондов Чулуун** (академик АНМ, директор музея «Чингис хан», Монголия). Фотографии и документы П. К. Козлова в Монголии

Sampildondov Chuluun (academician of MAS, director of the Chinggis Khan Museum, Mongolia). Photos and documents of Pyotr K. Kozlov in Mongolia

11.10–11.30 **Наталья Александровна Сутягина** (к. и. н., н. с. ОБ Государственного Эрмитажа), **Мария Федоровна Матвеева** (зав. НА РГО). Монголо-тибетская экспедиция и раскопки в горах Ноин-ула. Документы и фотографии в архиве Русского Географического Общества

Natalia A. Sutiagina (PhD, researcher of Oriental Department of the State Hermitage Museum), **Maria F. Matveeva** (Head of the Scientific archive of the Russian Geographical Society).
The Mongol-Tibetan expedition and archaeological excavations in Noin-Ula mountains. Archival documents and photos in the Scientific Archive of the Russian geographical society

11.30–11.50 КОФЕ-БРЕЙК / COFFEE BREAK

2 этаж, Отдел археологии Центральной Азии и Кавказа, каб. 202
2nd floor Department of Archeology of Central Asia and Caucasus, room 202

11.50–12.10 **Мария Вячеславовна Мандрик** (к. и. н., с. н. с. ИИМК РАН).
Монголо-Тибетская экспедиция на страницах советской и зарубежной прессы

Maria V. Mandrik (PhD, senior researcher of the IHMC RAS).
Mongol-Tibetan expedition on the pages of the Soviet and foreign press

12.10–12.30 **Елихина Юлия Игоревна** (д-р культурологии, ст. н. с. ОВ ГЭ).
Находки П. К. Козлова в собрании Государственного Эрмитажа

Yulia I. Elikhina (Dr. of Cultural Studies, senior researcher of Oriental Department of the State Hermitage Museum).
Finds by Pyotr K. Kozlov in the collection of the State Hermitage

12.30–12.50 **Мария Владимировна Медведева** (к. и. н., с. н. с., зав. НА ИИМК РАН).
Наследие Монголо-Тибетской экспедиции П. К. Козлова в архивном собрании ИИМК РАН: состав и история формирования

Maria V. Medvedeva (PhD, senior researcher, head of the Scientific archive of the IHMC RAS). The heritage of the Mongolian-Tibetan expedition of Pyotr K. Kozlov in the Archive of the IHMC:
Its content and history of creation

12.50–13.10 **Татьяна Ивановна Юсупова** (д. и. н., в. н. с. СПбФ ИИЕТ РАН).
Послесловие к деятельности П. К. Козлова: научные результаты юбилейных дат

Tatiana I. Yusupova (Dr. of Historical Sciences, leading researcher of IOM IHST RAS). An afterword to Pyotr K. Kozlov's activity:
Scientific results of the anniversaries

13.10–14.30 Ресторан «1001 ночь», ул. Миллионная, д. 21
“1001 Nights” restaurant, 21 Millionnaya St.

ОБЕД / LUNCH

14.30–16.30 2 этаж, Дубовый зал / 2nd floor, Oak Hall

ВЕЧЕРНЕЕ ЗАСЕДАНИЕ (регламент — 20 минут)
EVENING SESSION (time limit: 20 minutes)

НОВЕЙШИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ НОИН-УЛЫ И ХУННУ
LATEST RESEARCH ON NOIN-ULA AND THE XIONGNU

Председатель: Сампилдондов Чулуун
Chairman: Sampildondov Chuluun

Секретарь: Дарья Андреевна Кукина
Secretary: Daria A. Kukina

14.30–14.50 **Николай Николаевич Крадин** (академик РАН, д. и. н., директор ИИАЭ ДВО РАН). Этническая идентичность хунну
Nikolay N. Kradin (Dr. of Hist. Sci., academician, director of Institute of History, Archaeology and Ethnology Far-Eastern Branch of the RAS). Xiongnu ethnic identity

14.50–15.10 **Гэлэгдорж Эрэгзэн** (к. и. н., директор ИА АНМ). Археологическое исследование хуннских знатных курганов Дуурлиг нарс (на английском языке)
Gelegdorj Eregzen (PhD, Prof., director of the Institute of Archaeology MAS). Archaeological study of the Xiongnu noble burial mounds of Duurlig Nars (in English)

15.10–15.30 **Насан-Очир Эрдэнэ-Очир** (к. и. н., уч. секретарь ИА АНМ). Итоги археологических исследований Ноин-улинского памятника 2006–2023 гг.
Nasan-Ochir Erdene-Ochir (PhD, academic secretary of Institute of Archaeology of MAS). Results of archaeological research of the Noin-Ula site in 2006–2023

15.30–15.50 **Наталья Викторовна Полосьмак** (член-корр. РАН, д. и. н., гл. н. с. ИАЭТ СО РАН). Китайский шелк в культуре хунну
Natalia V. Polosmak (Dr. of Hist. Sci., Corr. Member of RAS, Chief Researcher of IAET SB RAS). Chinese silk in Xiongnu culture

15.50–16.10 **Нацаг Батболд** (к. и. н., зав. отд. ИА АНМ), **Санжпэрлээ Энхболд** (н. с., докторант ИА АНМ) Археологическое изучение элитных курганов хунну в Бэлхийн ам, Улан-Батор, Монголия (на английском языке)
Natsag Batbold (PhD, head of the Department of Institute of Archaeology of MAS), **Sanjperlee Enkhbold** (researcher, doctoral student of Institute of Archaeology of MAS). Archaeological study of Xiongnu elite tombs Belkhiin am (in English)

16.10–16.30 ОБМЕН МНЕНИЯМИ / DISCUSSION

16.40 2 этаж, Отдел археологии Центральной Азии и Кавказа, каб. 202
2nd floor Department of Archaeology of Central Asia and Caucasus,
room 202

ДРУЖЕСТВЕННЫЙ ФУРШЕТ / FRIENDLY BUFFET



